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The Early American Period, 1846-51

The arrival of the U.S. Army in 1846 produced a transformation in social and political
circumstances with significant effects on Navajo conditions and on geographic areas occupied
over the course of the following century. Shortly after General Stephen Watts Kearny reached
Santa Fe in August of that year, it became abundantly clear that a treaty was needed to halt
persistent Navajo raids on the Pueblos and New Mexican settlements. Newly appointed civil
Governor Charles Bent presented a report on the Navajo on October 15, 1846:

The Navajoes have been at open war with the inhabitants of this country for twelve years
interrupted by intervals of brief and treacherous peace. They are a warlike and wealthy
tribe, there being many individuals among them whose wealth is estimated as far
exceeding that of any one person in this Territory. Their principal wealth consists of
immense herds of horses, mules, sheep, and cattle. The country which they inhabit is
mountainous and rugged, and there are many places to which they can retreat in times of
danger, which are described as almost inaccessible....The depredations of these Indians
have of late years been confined to the Spanish settlements on the Rio del Norte [Rio
Grande] from Santa Fe to Socorro, from which they have annually driven off immense
flocks of sheep, cattle, horses and stock of every description; and it appears that their
policy is in conformity to the language which has often been attributed to them, and that
they do not destroy the Mexicans, because they prefer that they should continue to raise
stock for them to drive off” (cited in Reeve 1939:82 [HX-PMW-LCR-199]).

In another report shortly after this one, Bent indicated an early awareness by the United States of

Navajo encroachment on Hopi resources:
They [the Hopis] were formerly a very numerous tribe in the possession of large flocks
and herds but have been reduced in numbers and possessions by their more warlike
neighbors and enemies, the Navajoes. The Moquis are an intelligent and industrious
people (Bent 1846:244 [HX-PMW-LCR-22]). ‘

Of the Navajo, Bent reported:
The Nabajos are an industrious, intelligent, and warlike tribe of Indians, who cultivate the
soil, and raise sufficient grain and fruits of various kinds for their own consumption. They

are the owners of large flocks and herds of cattle, sheep, horses, mules and asses. It is
estimated that the tribe possesses 30,000 head of horned cattle, 500,000 head of sheep,
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and 10,000 head of horses, mules, and asses; it is not a rare instance for one individual to
possess 5,000 to 10,000 sheep, and 400 to 500 head of other stock. Their horses and
sheep and said to be greatly superior to those reared by the New Mexicans. A large
portion of their stock has been acquired by marauding expeditions against the settlements
of this territory. They manufacture excellent coarse blankets, and coarse woollen goods
for wearing apparel. They have no permanent villages or places of residence, but roam
over the country between the River San Juan on the north and the waters of the Gila on
the south. The country between these two rivers is about 150 miles wide, consisting of
high table mountains, difficult of access and affording them, as yet, effectual protection
against their enemies. Water is scarce and difficult to be found by those not acquainted
with their country, affording another natural safeguard against invasions

Their numbers are variously estimated at from 1000 to 2000 families or from 7000 to
14,000 souls.

The Navajoes, so far as | am informed, are the only Indians on the continent, having
intercourse with white men, that are increasing in numbers. They have in their possession
many prisoners, men, women, and children taken from the settlements of this territory,
whom they hold and treat as slaves (Bent 1846, in Schoolcraft 1851-57, 1:243-44 [HX-
PMW-LCR-22)).
Navajos had been so successful as raiders over the previous two decades, that Captain
Philip Cooke, a member of Kearny’s party, reported:
“[The Navajos] are richer than the mass of the people, whose flocks and herdsmen they
harry....””; and that, thanks largely to Navajo depredations, the herds of sheep owned by
New Mexicans had, since 1832, been decimated by eighty percent...(McNitt 1972:96
[HX-PMW-LCR-170)).
McNitt regards the last statement as an exaggeration, but the numbers of sheep recovered by
Mexican expeditions, in records cited above, increased dramatically between 1800 and the
1840's, in part confirming Cooke’s observations. This would suggest that the rico-pobre “class”
division had by now brought significant changes to Navajo society, perhaps especially during the
1820's and 1830's.

Although evidently interested in the arrival of the new American regime, Navajos

continued to raid Pueblos and Mexican settlements without interruption (McNitt 1972:97 [HX-
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PMW-LCR-170]). So, relying on New Mexican advice, within a month of his arrival, Kearny
decided to garrison troops to protect against Navajo attack:

Kearny’s decision to garrison Cebolleta and Abiquiu suggests that he was acting on the

advice of seasoned New Mexican campaigners who knew that these villages controlled

two or three principal Navajo approaches to the river settlements. Thus an important
precedent was set. American officers for years to come, with no personal experience of
the country or its Indian tribes, would rely upon the advice of those native to the region

(McNitt 1972:97-98 [HX-PMW-LCR-170]).

This is an important indication that U.S. knowledge of the country occupied by Navajos did not
begin in ignorance. The Americans were well-informed about Navajo locations by the
accumulated store of existing New Mexican and Pueblo military intelligence.

Responding to continued Navajo raids, Kearny issued an order in October 1846
authorizing New Mexicans and Pueblo Indians, “to form War Parties, to march into the Country
of their enemies, the Navajoes, to recover their Property, to make reprisals and obtain redress for
the many insults received from them” (McNitt 1972:101, citing Kearny 10-5-1846 [HX-PMW-
LCR-170]). Kearny sent out Colonel Alexander Doniphan to procure a treaty with the Navajo.
One branch of Doniphan’s expedition, under Captain John Reid, met with the aging Navajo
leader Narbona (named for the Spanish Colonel who led the attack on Canyon de Chelly in 1804-
5) at a major Navajo center in the Chuska Valley. Major William Gilpin led a party to Canyon de
Chelly and to the head of the Pueblo Colorado Wash near the later site of Fort Defiance (McNitt
1972:116 [HX-PMW-LCR-170]):

- Santiago (James) Conklin, a veteran of packtrain trade with the Navajos, was attached to
the command as guide and Navajo interpreter. Other auxiliaries included 20 New

Mexicans from Taos, an equal number of Pueblos, and 25 peons... (McNitt 1972:113

[HX-PMW-LCR-170]).

The intent of Doniphan’s expedition was to get the leading Navajo headmen to come and
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make a treaty at Ojo del Oso (modern Fort Wingate). Most headmen did come to the meeting,
where Zarcillos Largos “appears to have been the Navajos’ principal spokesman” (McNitt
1972:118 [HX-PMW-LCR-170]). He replied forcefully to Doniphan’s speech to the headmen:
Among his listeners were aging veterans of this prolonged war: Juanico, whom Vizcarra
had tried to hunt down in the wilderness above Marsh Pass; Jose Largo, who had been
captured six years before in Salazar’s campaign; Narbona, who remembered the Spanish
conquest of Canyon de Chelly forty-one years before and now wanted peace; and
Segundo, who once had counseled peace and then been captured in that 1805 campaign
(McNitt 1972:118 [HX-PMW-LCR-170]).
MeNitt (ibid:119, n. 29 [HX-PMW-LCR-170]) records the presence of additional well-known
Navajo leaders, who all signed the treaty. All of these leaders, together with their general
movements and occupation-sites, were well-known to the New Mexicans and Pueblo Indians.
Inter-pueblo exchange of intelligence had long been extensive, especially since the Pueblo Revolt
of 1680. Frequent joint participation in Spanish and Mexican campaigns by inter-Pueblo militias
from numerous pueblos is indicative in this regard. Any hypothesis that Navajo residence areas
were not known at this historical moment is implausible. While some Navajos did use certain
less well-known areas for refuge, as Charles Bent’s report (above) makes clear, the tribe’s
fearsome reputation into the 1840's (and indeed, the 1860's) owed not to any ignorance of their
country by their enemies, but to their own superior military capabilities in this landscape.
Doniphan’s treaty did not have lasting effects, and soon the Americans moved into the
same alternation of hostilities and peace-making that had characterized Spanish and Mexican
relations with Navajos since the late 18th century. Another treaty was made in 1848 at Beautiful

Mountain, which several Navajo leaders again signed (McNitt 1972:130 [HX-PMW-LCR-170]).

This peace was soon broken too, however, by the Navajo. In response, “[t]he first really effective
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campaign of the U.S. Government” (Stephens 1964:46 [HX-PMW-LCR-234]), led by Colonel
John M. Washington, was launched in 1849. James Simpson’s (McNitt 1964 [HX-PMW-LCR-
169]) journal of the expedition mentions a “defensive” war by the Hopi against the Navajo
(ibid:82 [HX-PMW-LCR-169]).

A new treaty negotiated by Col. Washington conformed directly to the terms of the U.S.-
Mexican Treaty of Guadalupe Hidalgo negotiated the year before:

In keeping with the treaty of Guadalupe-Hidalgo the Navaho were now under the

jurisdiction of the United States; ....the Navaho country was now a part of [the Territory

of] New Mexico...; ...[the Navajo] they should enjoy the same protection in life and
property as citizens of the United States;...the government would establish military posts
and authorize trading houses; the government should designate their territorial

boundaries and pass necessary laws for their prosperity and happiness....(Reeve 1939:89

[HX-PMW-LCR-199]).

McNitt draws attention to Col. Washington’s condition in the offer of U.S. rights, “...that the
United States should, at its earliest convenience, designate, settle, and adjust the Navajos’
territorial boundaries” (McNitt 1972:150 [HX-PMW-LCR-170]).

Washington’s campaign reached to the mouth of Canyon de Chelly and a short distance
westward into the flats of the Chinle Wash (McNitt 1972:148 [HX-PMW-LCR-170]). Scouted
by the storied New Mexican guide, Rafael Carravahal (see below), the party included Lt. James
Simpson of the Army Topographical Engineers, and James S. Calhoun, newly appointed
Superintendent of Indian Affairs for the Territory of New Mexico and President Zachary Taylor’s
personal representative (soon to become the first governor of the organized Territory). Calhoun
and Washington each provided estimates of total Navajo population: 5,000, and 7,000-10,000,

respectively (McNitt 1972:153 [HX-PMW-LCR-170]). Again, these figures contrast markedly

with 20® century totals, suggesting a much lower intensity and a much more restricted range of
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Navajo use and occupancy at the time. This point cannot be overemphasized for any serious
inquiry into Navajo resource use, and presumptively derived rights, in northeastern Arizona at
the time of U.S. annexation in 1848 (see Map 18 for Navajo locations in the first years of the
American period). Authors who have argued for substantive Navajb occupancy west of Canyon
de Chelly — on Black Meas and the Hopi Washes — are, in my view, influenced in part by late 20"
and early 21* century Navajo population size and distribution. They have projected this situation
— where, for example, present Navajo total population is 3,000 percent higher than Col.
Washington’s maximum estimate — back onto mid-19th century circumstances, which were in
reality quite different. Charles Bent’s report of Navajo livestock figures quoted above suggests
ample economic resources for the Navajo population’s needs. But, as Bent’s own statements
make clear, “class” stratification had set in, and the distribution of these livestock was by no
means equal.

The effects of Washington’s treaty were short-lived. The year 1850 marked a series of
Navajo raids in the Rio Grande Valley and among the western Pueblos. A party of Hopi leaders
journeyed to Santa Fe to visit Agent Calhoun and ask for aid:

Their object, as announced, was to ascertain the purposes and views of the United States

toward them. They complained bitterly of the depredations of the Navajos (Calhoun 10-

12-1850, in Abel 1915 [HX-PMW-LCR-1]).

From November 1850 to January 1851, responding to thefts of two thousand sheep from
Valverde (south of Socorro, NM), a New Mexican “citizens’ expedition,” led by Ramon Luna
marched as far as Black Mesa (Abel 1915:285 [HX-PMW-LCR-1]). Numerous captives were

taken and livestock confiscated between the time the forces divided into branches on Black Mesa

and the return march, but Luna’s report is unclear as to the specific locations where captives or
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livestock were taken:

Finding myself at this point [“Colorado Lake,” probably modern Ganado Lake on the

Pueblo Colorado Wash] it was impossible for me to return with so small a number of men

I therefore went on with 292 men to “Mesa de la Vaca,” there I divided my forces and

scattered them on the various routes to the Navajo country I succeeded in chastising the

Indians and taking their stock amounting to 5000 sheep, 150 riding animals, 11 oxen and

28 prisoners, also 20 four [sic] men, who were delivered to us by a Navajo who

surrendered himself to save his life. We used up nearly 700 fanegas of their corn. With

these spoils we started back without sustaining loss whatsoever (Abel 1915:285 [HX-

PMW-LCR-1]).

Correll (1972:19 [HX-PMW-LCR-53)) infers that the captives and livestock were all
taken on Black Mesa, in addition to the “700 fanegas of corn.” At one fanega to 1.59 acres, this
would mean more than 1,100 acres of Navajo cornfields on Black Mesa. This exemplifies the
excessive interpretation of the historical record by scholars affiliated with the Navajo Nation.
The idea that there were 1,100 acres of Navajo cornfields on Black Mesa is complete and utter
nonsense for this period: ethnological and archaeological evidence is abundantly clear that
Navajos did not grow corn (certainly in anything remotely like such amounts) on Black Mesa
until much later (see, e.g., Table 11, Navajo Farming Localities 1859-1928, in Kelley and
Whiteley 1989:216-217 [HX-PMW-LCR-134]). Farming was completely non-existent on Black
Mesa according to government records compiled in 1859 (ibid., and see report of Lt. Miles
quoted below), for example, when, as a result of more consistent pressures by the U.S. Army
based at Fort Defiance, it is likely some Navajos had begun to reside (seasonally) on Black Mesa.
Generally speaking, apart from in the vicinity of the Hopi villages, Black Mesa is a poor
environment for maize production, and was predominantly used by Navajos for grazing into the

twentieth century. As Hack (1942:23 [HX-PMW-LCR-92]) notes, “Much of the area of Black

Mesa which rises to an elevation of 7,500 feet or more probably has a growing season shorter
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than that suitable for con” (Hack 1942:23 [HX-PMW-LCR-92]). In short, it must be concluded
that Luna’s report of captives, livestock and fanegas of corn taken referred to the results of his
whole expedition, and that Correll’s inference from this report about Black Mesa’s occupancy by
Navajos is simply not warranted by the documentary record.

In a thesis devoted to Navajo settlement patterns from 1846-1870, Marilyn Wagner
summarizes Navajo occupancy from 1846-49 as follows:

The historical record has shown that U.S. military expeditions were west of the Rio

Grande River, between 1846 and 1849, for the purpose of identifying Navajo lands and

people and placing them under the authority of the United States government....

It is evident from this information that during the latter part of the 1840's the majority of
Navajos were occupying two distinct and separated areas.

The first such settlement and the most westerly of the two, occupied the mountains and
valleys in the central portion of the Chuska Range. Its eastern and western margins lay
between the Chinle and Chaco Washes. Here Americans found an abundance of hogans,
agricultural fields and stock typical of Navajo use. Land to the north, east and south of
this core area was used for grazing and agricultural purposes and maintained as
extensions of the core in varying degrees of range. Corn cultivation extended east as far
as White Rock and along the Tuntsa Wash. Stock was grazed along the upper San Juan
River, in the Wingate and Black Creek Valley and in the mesa country of the Smith and
Mariano Lakes (Wagner 1978:66-68 [HX-PMW-LCR-263]).

None of the cited portions of this “most westerly” of the two Navajo-occupied areas extends to
Black Mesa or the Hopi Washes, and indeed Wagner’s sense that its western boundary lay at the

Chinle Wash is conformity with the historical record discussed above.
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Establishment of Fort Defiance and its Effect on Navajo Occupancy Areas, 1851-55
Despite pressure by the United States military and continuing expeditions from New
Mexico’s citizen militias, Navajo raids on Pueblos and New Mexican settlements were
unrelenting. In September 1851, the new Army Commander for the Territory, Col. E.V. Sumner,
established Fort Defiance in the heart of western Navajo country, as a means of exerting control
over the Navajo population (Reeve 1939:96 [HX-PMW-LCR-199]). Sumner’s expedition
reports, constructed partly by the renowned guide Rafael Carravahal, depict western Navajo
residence areas as lying to the north (on Skeleton Mesa — beyond Black Mesa) and northeast of
Hopi country. McNitt recognizes Carravahal’s long experience and authoritative knowledge:
Although almost nothing is known of his past, it is clear that this seasoned and aging man
possessed an intimate knowledge, gained from earlier expeditions against the Navajos, of
the country the troops [Washington’s in 1849] were to pass through. The command
increasingly came to rely upon him...(McNitt 1972:140 [HX-PMW-LCR-170]).
Indeed by 1850, Carravahal was familiar with the entire Little Colorado River area, having
followed the Zuni River to the Little Colorado River and on down to the confluence with the
Colorado River (United States 1850: 137 [HX-PMW-LCR-255); with this information, he
informed U.S. military planhers of a wagon-route to California.
Based on information from Carravahal, Lieut. John Parke produced a map and notes of:
...the Navajoe country, obtained from the old guide Rafael Carrovajal. They have been
made with a view of facilitating operations against the Indians of that country, and
consequently particular attention has been bestowed upon the routes, whether or not
practicable for wagons, trails and the best positions for camps. Also the planting grounds
of the Indians.
All this information is based upon the say so of Carrovajal; but as he has given such
entire satisfaction with regard to his honestyand extensive knowledge to Col.

Washington during the expedition to [Canyon de] Chelly in 1849, I feel no hesitancy in
saying that we should place great confidence in his statements (Parke to Munroe 3-7-1851
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[HX-PMW-LCR-189]).

A series of detailed routes follows, the farthest west leading from the mouth of Canyon de Chelly
down the Chinle Wash to the San Juan River. If Black Mesa or the Hopi Washes had been
significantly occupied by Navajos at the time, it is improbable Carravahal would not have
included it in his inventory.

Following Carravahal’s information, 400 troops, led by Military Governor of New
Mexico, Col. John Munroe, set out on an expedition against the Navajo. The expedition had to be
curtailed, however, since, “[w]ord of Munroe’s campaign plans...leaked out almost at once and
spread to all parts of the Navajo country; various reactions were soon apparent” (McNitt
1972:177 [HX-PMW-LCR-170]). These reactions included a population dispersal: rico groups
left for the San Juan country, and others moved to the west of Canyon de Chelly. Correll
indicates that in the latter regard, the reference was to an area “near the mountain called the
Calabasa,” Skeleton Mesa, to the north of Black Mesa across Marsh Pass:

The Zunians say that they learn from the inhabitants of seven pueblos of Moque [Hopi]

that the Navajos are planting extensively in the Canon of Chey [Chelly], that many of

them are living to the west of the Canon of Chey near a mountain called the Calabasa

[Marsh Pass-Skeleton Mesa area west of Kayenta] and that the rich have retired with their

flocks to the Rio St. John [San Juan]. I had a conversation with the Moques themselves

and they stated to me that the Navajos came daily to their pueblos, traded them mules,
horses and sheep for corn bread, red flannel, indigo &c. (Correll 1972:19-20 [HX-PMW-

LCR-53], citing a letter of Henry L. Dodge to Col. Munroe, 5-12-1851).

If the intelligence in this reported Hopi communiqué to Zuni is correct — and there is no
reason to doubt it — then some Navajos moved to the Skeleton Mesa-Marsh Pass area at this time.

Since that area lies north of Black Mesa, it is highly unlikely that Hopis would not have reported

any Navajos living on Black Mesa itself (considerably closer to the Hopi villages). Moreover,
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Hopis, while engaging in trade, were in a situation of ongoing hostilities with Navajos, and
would have been very much aware of Navajo movements in Hopi areas. Hopis used and occupied
all parts of Black Mesa for varying purposes: to maintain herds of cattle and sheep (throughout
Black Mesa); to gather spruce boughs (on northeastern Black Mesa), eagles (throughout Black
Mesa), and fox pelts (northern Black Mesa); and to make frequent religious pilgrimages to
Kiisiwu (CHff spring - northeastern Black Mesa, near the head of the Oraibi Wash) and other
other shrines throughout the area (see, e.g., Ellis 1974a:145-87 [HX-PMW-LCR-69]; Whiting
1939 [HX-PMW-LCR-284]; Whiteley 1989a [HX-PMW-LCR-272]). Given what we know of
extensive Hopi travel practices and use of resources throughout a large area (see, for example,
my report The Importance of the Little Colorado River Drainage and its Water Resources to the
Hopi), it is inconceivable that Hopis would not have known about .any Navajos living on Black
Mesa itself.

When Fort Defiance was established, on September 18, 1851 (McNitt 1972:195 [HX-
PMW-LCR-170]), Major Electus Backus was placed in command of a troop of 295 soldiers
(ibid:199 [HX-PMW-LCR-170]). His supplies included two mountain howitzers (ibid:195 [HX-
PMW-LCR-170]), marking the beginning of a major technological advantage in the U.S. army’s
engagements with the Navajo. Backus’ orders were to “treat the Navajos “with the utmost vigor”
until they showed a willingness to remain at peace” (ibid:199 [HX-PMW-LCR-170]). In
assessing the Hopi land claim in the 1960's, the Indian Claims Commission found that the
establishment of this fort and its military mission directly impacted Navajo movements,
including into Hopi areas:

The military operations emanating from Fort Defiance had a two-fold effect. The Navajo
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began to range farther south, west, and northwest, and the military authorities were
brought into closer contact with the Hopi Indians. It was the beginning of the period when
the military reported more accurately the movement of the Navajos who obviously were
ranging well into the [Navajo-Hopi] overlap area (Hopi Indians 1974:299 [HX-PMW-
LCR-112])

Less than three weeks before the establishment of Fort Defiance, another party of Hopis
made the 300-mile trek to Santa Fe to meet with Governor Calhoun, in August 1851 (again this
was several years before any official Government visit to them):

Thirteen Indians, from these [Hopi] Pueblos, visited me on the 28th inst. Their object was
to ascertain, whether their Great Father, and they supposed me to be him, would do
anything for them. They complained that the Navajos had continued to rob them, until
they had left them exceedingly poor, and wretched, indeed, did they look....The Navajos
having exhausted, or nearly so, the supplies of the Moquies, are now at peace with them,
and will remain so, until the Moquies increase their stores to an extent that shall awaken
their cupidity....Their Pueblos are situated west of Santa Fe, and at a distance from it,
computed at Three hundred and fifty miles, and beyond the Navajo country (Calhoun 8-
31-1851, in Abel 1915, emphasis added [HX-PMW-LCR-1]).

A few weeks later, a larger party of Hopis visited the new Fort Defiance as intermediaries for the

Navajo. The Hopi were evidently eager that the Navajos should establish peace with the

Americans, and cease raiding them:
About 20th of October, 1851, forty Moqui Indians, headed by their governor, presented
themselves at Fort Defiance, and requested an interview on the part of the Navajoes, who,
they said were desirous of living on terms of peace and friendship...on the 26th of the
same month, a formidable body of Navajoes, well mounted, and armed with guns, lances,
bows, and arrows, presented themselves in front of the garrison, and solicited an
interview. It was at once granted and resulted in an agreement, on their part, to cease
hostilities and depredations against the troops of the United States, the citizens of New

Mexico, and the pueblas of Tunice [Zuni] and Moqui....(Backus in Schoolcraft 1851-57,
IV: 210-211 [HX-PMW-LCR-221]).

This peace treaty was made by headman Zarcillos Largos and leaders from Zuni as well as Hopi
(McNitt 1972:206 [HX-PMW-LCR-170]). The first article of the treaty stipulated that:

The Navajo Indians shall be at peace with, and shall cease to molest or steal from, the
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people of the United States - the Mexican people, and our friends the Zunia and Moca
(Hopi) Indians (McNitt 1972:206, emphasis added [HX-PMW-LCR-170]).

Fort Defiance was clearly a major intervention into Navajo country, forcing some
Navajos westward. It is unlikely, however (and the documentary record confirms this), that
Navajo expansion from the Canyon de Chelly and the Chuskas generally went anywhere south of
Black Mesa, or in the vicinity of the Little Colorado River or the Hopi Washes, for the following

reason:

Backus observed that although the Navajos professed to be on good terms with the
Apaches, bands of Apaches in concert with Pueblos of Zuni were exerting pressure from
the south. As a result many Navajo families were moving north to plant fields on the San
Juan or in the vicinity of Canyon de Chelly. The threat of hostile coalition to the south
made the Navajos welcome Fort Defiance as a protective buffer against Apache and Zuni
war parties (McNitt 1972:212 [HX-PMW-LCR-170]).

A resumption of Navajo raiding occurred in May 1853, but seeking to avert war, Navajos
returned stolen livestock. In the fall of that year, U.S. military and civil leaders in New Mexico
Territory were replaced, and a more conciliatory policy was adopted toward the Navajo (Reeve
1939:105 [HX-PMW-LCR-199]). While this had some effect in preventing raids on the New
Mexican settlements, the Hopi, still far removed from any practical protection by the U.S. army,
were the object of ongoing Navajo raids:

...The Navajos and Moquis recently have been on unfriendly terms, the Moquis killing

one Navajoe for theft, and the Navajoes retaliating by killing five Moquis.... The Moquis

are anxious for me to open a road to their Pueblos, in order that trading relations may be
established with their people, expecting in this way to be able to cope with the Navajos in

their difficulties thereafter, and perhaps to derive protection from us (Correll 1972 [HX-
PMW-LCR-53], citing Kendrick 2-6-1854).
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The Treaty of Laguna Negra and the “Meriwether Line,” 1855

The new governor of New Mexico Territory, David Meriwether, recognized that the cycle
of Navajo raids was based on economic need for the pobre sector of the Navajo population, and
would not cease without the provision of an economic alternative. Accordingly, and in direct
consultation with the U.S. Commissioner of Indian Affairs, George Manypenny, Meriwether
sought to negotiate a new treaty with the Navajo:

[Meriwether] followed very closely the instructions received from Commissioner
Manypenny in regard to the terms of the treaty, and by the 18th [July 1855] the document
was completed and signed. The provisions were as follows: “Peace, friendship and amity
shall forever hereafter exist...;” the Navaho agreed to remain at peace with all Indians,
cede all claim to territory except as reserved, to cultivate the soil, and to remove to the
reservation within twelve months (Reeve 1939:108, emphasis and inserts added [HX-
PMW-LCR-199)).

McNitt has emphasized the importance of this, the treaty of Laguna Negra:

[Ulntil now the Navaho treaty of July, 1855, has remained in obscurity, forgotten or
overlooked in written accounts or records of the territory. The treaty, nevertheless, though
never ratified in Congress, was of far greater importance to the Navahos and their white
neighbors than the treaties of Colonel Washington and Colonel Doniphan -- more
important because, for the first time, tribal boundaries were proposed and agreed to;
because through [Navajo Agent] Henry Dodge’s insistence, specific promises were made
by the government to reward the Navahos with needed tools; and because this was the
first Navaho treaty signed by truly representative leaders of the tribe in an atmosphere
entirely clear of military coercion (McNitt 1964:195, emphasis added [HX-PMW-LCR-
169]).

Two thousand Navajos (McNitt 1972:261 [HX-PMW-LCR-170]) and all the headmen, with the
exception of Sandoval of the Diné Ana’aii (enemy Navajos from the Mount Taylor vicinity),
were present; all fourteen headmen signed the agreement. Manuelito, who during the
negotiations took over from Zarcillos Largos as “head chief” (a position structured by the

government), initially objected that the proposed boundary did not go far east enough or far south
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enough, but was evidently satisfied with the western boundary (McNitt 1964: 198-99 [HX-

PMW-LCR-169]). Further, according to Navajo Agent Henry Dodge, who had great experience

with the Navajo (he was married to a niece of Zarcillos Largos [Kelley 1986:20 [HX-PMW-

LCR-133]):
The country included in the boundary assigned them by the commissioner is amply
sufficient for their purposes of stock raising and farming and is larger than they
anticipated, which caused them to return to their homes very much delighted with the
liberal treatment (McNitt 1964:200 [HX-PMW-LCR-169]).

Dodge, according to McNitt (1972:286 [HX-PMW-LCR-170]), knew the Navajo country, “As

well as any white man, and better than most, perhaps, excepting only Rafael Carravahal...”
The boundaries agreed upon by the treaty (see Map 19) were as follows:
The United States agree to set apart and withhold from sale for the use of the Navajos for
their permanent homes and hereby guarantees to them the possession and enjoyment of a
tract of Country within that portion of the Territory of New Mexico, now claimed by
them and bounded as follows -- viz --Beginning on the south bank of the San Juan river at
the mouth of the Rio de Chelly thence up the San Juan to the mouth of the Canado del
Amarillo thence up the Amarillo to the top of the dividing ridge between the waters of the
Collirado (sic) and Rio Grande thence southwesterly along said dividing ridge to the head
of the main bank of the Zuni River thence down the north side thereof to its mouth or
entrance into the Collarado (sic) Chiquito [Little Colorado], thence north to the
beginning, excluding the lands owned by the Pueblos of Zuni and Moqui and reserving to
them all rights and priveliges (sic)...(McNitt 1972:437, emphasis added [HX-PMW-LCR-
170]).

The area agreed for the Laguna Negra Treaty seems to be a genuine reflection of Navajo

occupancy and use. In particular, the north-south line on the west, the so-called Meriwether line —

which extends from where the Chinle Wash (i.e., the “Rio de Chelly”) joins the San Juan River

to where the Zuni River debouches into the Little Colorado River — positively indicates the actual

Navajo western limit, except for trading and raiding expeditions to Hopi at that time.
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Exploring Parties, 1851-58

An exploratory expedition under Capt. Lorenzo Sitgreaves down the Zuni and Little
Colorado Rivers in 1851 (Map 20), met no Navajos at all, although encounters with other Indians
were all recorded (Sitgreaves 1853 [HX-PMW-LCR-227], Reeve 1974:63 [HX-PMW-LCR-
206]). Sitgreaves traveled through the Zuni Mountains, down the Zuni River, through the Painted
Desert to the Little Colorado River, and then cut north of the San Francisco Mountains, and
thence southwest to the Colorado River (Wagner 1978:104 [HX-PMW-LCR-263]; Bender
1934:16 [HX-PMW-LCR-21}). If Navajos were occupying any of the areas Sitgreaves traversed,
it is likely they would have been encountered.

Other exploring expeditions also passed through the area in 1853-54 (although unlike
with Sitgreaves, these followed a resumption of Navajo hostilities with the U.S.). Lt. Amiel W.
Whipple left a systematic record of his route with detailed observations of each day’s travels,
between Zuni and the Colorado River (Wagner 1978:105 [HX-PMW-LCR-263]). He recorded
the Navajo country in general as follows:

They [the Navajo] extend westward from our route [which began at Santo Domingo

Pueblo] to the San Juan, valley of the Tunescha [Tunicha], and Canon de Chelle;

occupying a region of some 15,000 square miles in extent (Whipple 1853-54, I1I:3:13

[HX-PMW-LCR-269]).
Whipple’s party left Santo Domingo in November 1853, and arrived at Zuni later that month. On
30th November: |

...the party of explorers rode up to the springs at [modern] Navajo, efght miles to the

west, and into an encounter with two Indians from Canyon de Chelly. These men,

according to their own words, had ridden into the southern most regions of Navajo

country to hunt....

By December 3 Whipple had led his men across the wide valley of the Rio Puerco of the
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west and was well within the barren reaches of the Petrified Forest. At the Lithodendron
Wash, which flows ephemerally from the Hopi Buttes country, they turned south to strike
the valley of the Little Colorado at about 110 degrees west or immediately west of
modern Holbrook.

The remainder of Whipple’s journey along the Little Colorado, until he crossed below the
falls of the river, was without incident relating to contact with Navajo Indians. That they
did not see any of these people is of some significance since they traveled the north side
of the river past the Leupp region which has been thought to have a long history of
Navajo occupation® (Wagner 1978:105, emphasis added [HX-PMW-LCR-263]).

A careful description of Navajo occupancy for the year 1854 was provided by Dr. John
Letherman:

The Letherman Report published in 1855 was a more cautious geographical document
describing Navajo distribution in 1854. Dr. John Letherman came to the southwest that
year at the request of the Smithsonian Institute which was interested in a precise historical
and cultural description of the Navajo Indians. He maintained quarters at Ft. Defiance and
was in almost daily contact with Major Kendrick... Kendrick is important to the
understanding of Navajo settlement [and see below] as the author of a numerous
correspondence transmitting specific geographical information gathered, piecemeal, by
patrols originating at the Fort. It would be difficult not to presume that Kendrick had
some influence on Letherman’s observations. His report read: “The Navajo Indians are a
tribe inhabiting a district in the territory of New Mexico lying between the San Juan River
on the north and northeast, the Pueblo Zuni on the south, the Moqui villages on the west,
and the ridge of land dividing the waters which flow into the Atlantic Ocean from those
which flow into the Pacific on the east” (Wagner 1978:85 [HX-PMW-LCR-263]).

The Beale wagon-road survey of 1857 largely retraced Whipple’s 1853-54 route over a
three-month period.” Similarly, this survey recorded no Navajo presence west of Zuni to the
Little Colorado River (Reeve 1974:63-64 [HX-PMW-LCR-206]).

The Joseph C. Ives Colorado River exploring expedition of 1857-58, which traveled

§ Wagner does not indicate which authors thought Navajos occupied the Leupp area at this time,
and it seems probable she is referring to the Navajo Land Claim materials. As noted in footnote
1, the historical validity of these is highly questionable on a variety of grounds.

" “The Beale road or California Road intersected the Little Colorado River just south of Hopi
Buttes” (Wagner 1978:169, n.45 [HX-PMW-LCR-263]).
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eastward from Hopi to Fort Defiance (Map 21), encountered the first, sparsely populated
settlements of Navajos around Steamboat Canyon, and only entered “one of the most thickly
populated sections of the Navajo territory” on the Pueblo Colorado Wash (Ives 1861:28 [HX-
PMW-LCR-122]). Wagner (1978:109 [HX-PMW-LCR-263]) regards Ives as the most
successful of all the explorers of the 1850's “in his contribution to the knowledge of Navajo
distribution in those years.” This is reflected in perhaps the best map of the period, which depicts
tribal locations, drawn by Ives’ cartographer, Baron F.W. von Egglofstein (ibid. Map No. 2 [HX-
PMW-LCR-122]). In May 1858, the Ives party passed from the Lower Colorado River to the San
Francisco Mountains, then northeast to the Little Colorado River, which they ascended to the
vicinity of modern Winslow (see my report, Historic Hopi Use and Occupancy of the Little
Colorado Watershed, 1540-1900). From there the party traveled north along a Hopi trail towards
Second Mesa. In all the route, Ives encountered no Navajos, nor any sign nor rumor of any.
Looking out across the wide plains of the Hopi Washes from Musangnuvi on Second Mesa —
from which the San Francisco Mountains, and the country to the Mogollon Rim are all clearly
visible — the chief of Musangnuvi pointed out to Ives a series of trails, moving from west to east:
Several trails radiated out from the foot of the bluff [below Musangnuvi] in perfectly
straight lines, and could be traced a long way over the level surface. One conducted to the
cafion of Flax river [Grand Falls] and doubtless to the Yampais [Yavapai] village;
another, the chief told us, was the trail of the Apaches [Gila or Western Apaches];
another that of the Coyoteros [Apaches]; a fourth came from Zuili, and still further east
was the Navajo trail leading Fort Defiance (Ives 1861:122 [HX-PMW-LCR-122]; see
Map 8 in my report Historic Hopi Use and Occupancy of the Little Colorado Watershed,
1540-1900).

Ives passed on to Orayvi on Third Mesa, and then marched northwards, camping at Paaqavi

gardens, and evidently proceeding across to Hotvela and on northeastward up the Dinnebito
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Valley. He appears to have reached Dinnebito spring itself, and then sent two scouts twenty miles
farther north on Black Mesa, looking for water (ibid:126 [HX-PMW-LCR-122]). En route, the
scouts found:

...a deserted Indian encampment, where water had been at some seasons, but which was

then perfectly dry. From the point where they halted, on the summit of a lofty plateau

[perhaps Big Mountain], the country could be overlooked for fifty or sixty miles, and

there was every indication that it was a waterless desert (ibid. [HX-PMW-LCR-122]).
These passages, together with the Ives party’s route from the San Francisco Peaks, and its direct
observations of Navajos no farther west than Steamboat Canyon, are strongly indicative of where
the Navajos both were and were not in 1858, a mere two weeks prior to the beginning of a period
of severe hostilities with the U.S. army (Ives 1861:131 [HX-PMW-LCR-122]).

A military exploration of the same year also produced a “Sketch of the Navajoe Country”
(Wheat 1957-63, IV:100 [HX-PMW-LCR-268]) by W.D. Whipple, topographer to this “Navajoe
Expedition” (Map 22). Among other features it depicts all the boundaries of the Laguna Negra
Treaty of 1855. As pre-eminent historian of cartography, Carl I. Wheat notes:

[I]t is an excellent map so far as it goes. It shows in the west the Moqui (Hopi) towns,

and the “Grazing Ground of the Navajoes” is outside (just west of) the “Boundary line of

the Navajoe Country as fixed by the Meriwether Treaty” (Wheat 1957-63, IV:101 [HX-

PMW-LCR-268])).

Significantly, these indications of western Navajo extent are consonant with the Hopi
conception of their boundary-line with the Navajo just west of modern Ganado, made around
1850 and guaranteed with the exchange of a tiiponi, or sacred emblem (see, e.g., Nequatewa

1967:52-59 [HX-PMW-LCR-180]; MacGregor 8-6-1938 [HX-PMW-LCR-158]), which was

presented in the Healing vs. Jones case by its then Hopi curator, Duke Pahona of the Snake clan,
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(for a more recent public presentation, see Page and Page 1982a:209 [HX-PMW-LCR-186]).°

Deteriorating U.S.—Navajo Relations, 1857-59

After several years of relative peace and good military management by Agent Henry
Dodge and Major Kendrick at Fort Defiance, the summer of 1857 marked the beginning of a
precipitous turn in U.S.-Navajo relations. Dodge was killed by Apaches in November 1856
(McNitt 1972:295 [HX-PMW-LCR-1701), and Kendrick was transferred in May 1857 to resume
a professorship of chemistry, mineralogy, and geology at West Point (McNitt 1972:300 [HX-
PMW-LCR-170]). Before his departure, Kendrick left a record of Navajo population, which is
particularly valuable for two reasons. First, Kendrick had been commander of Fort Defiance now
for four and a half years, and had been in the army in New Mexico for seven years (since Col.
Washington’s campaign of 1849) (McNitt 1972:214, n.8 [HX-PMW-LCR-170]). Secondly,
Kendrick’s military and academic accomplishments were distinguished, as confirmed by his re-
appointment to a professorship at West Point. As both a man of science and an officer with
extensive field experience in the area, Kendrick must be regarded as a particularly reliable
observer of Navajo population:

The tribe numbered twelve thousand, he advised Governor Meriwether, of whom three

thousand were warriors.... Navajos...were increasing in wealth and numbers and

increasing rapidly, too, in the conviction that they could overpower the Americans

whenever they cared to do so (McNitt 1972:299 [HX-PMW-LCR-170]).

The increase magnified the discrepancies in Navajo society between rich and poor, and

8 This may also refer specifically to the agreement made with Zarcillos Largos and Major Backus
at Fort Defiance in October 1851 (in the text above).
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accentuated the economic need for the latter to raid. James Collins, Superintendent of Indian

Affairs for New Mexico in 1857, noted, for example:

“The principal men of the nation are disposed to live at peace with the whites, but a large
majority of the ‘palados,’ (sic) or men of less influence are not so disposed, and are
frequently committing small depredations upon the herds of our people” (McNitt
1972:301, citing Collins 5-26-1857 [HX-PMW-LCR-170]).

The decade from 1858 to 1868 “was one of stress for the Navajos and has frequently been

referred to as the “flight period” ”(Apache Indians vol X1II:540 [HX-PMW-LCR-11]). In 1858,
Navajos suffered a series of Ute raids (McNitt 1972:312 [HX-PMW-LCR-170]). Emergent and
newly reinforced U.S. pressure from the east, persistent Apache and Zuni pressure from the
south, and with these Ute raids from the north, created a pincer effect forcing some Navajos to
retreat west and northwest. The Ute and U.S. pressure in particular may have forced some
Navajos onto Black Mesa.

‘ In the summer of 1858, a further series of events triggered an increase in hostilities with

the U.S.:

In 1858, the Navajo wars proper began at Fort Defiance and continued sporadically until
the final conquest in 1864. In June, Manuelito pastured his horses and cattle in the army
hay camp, and the troops slaughtered 48 head. Six weeks later, a Navajo killed the black
slave of an officer [Brooks, the commander], and the army demanded that the Navajos
turn over the killer. The headmen subsequently brought in a recently killed Mexican
slave, claiming that he was the murderer.... The army launched several expeditions
against the Navajos and a truce was called in November. The army then drafted a treaty
requiring concessions from the Navajos with which they were unable and unwilling to
comply.... The army unsuccessfully protected the New Mexican settlements from Navajo
raids, especially at Laguna, Acoma, Zuni, and Hopi..., and these pueblos were reportedly
almost destitute of flocks. Therefore, permission was granted for a joint force of New
Mexicans and Puebloans to conduct reprisals against the Navajos. Hostilities culminated
in April of 1860. A variously reported force of one hundred to one thousand Navajos
under Manuelito and Barboncito attacked Fort Defiance, but did not succeed in
dislodging the army (Correll 1979, 11:386-393 [HX-PMW-LCR-55]).
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Between September and the closing days of December 1858, fourteen expeditions

against the Navajo were mounted from Fort Defiance:

Most of them were directed to locations in the general vicinity of Ft. Defiance and
Canyon de Chelly and only three of these “scouts,” as they were termed, revealed Navajo
settlements outside the region of the Chuska Mountains and the Chinle Valley.

In October Lieutenant Miles took out the first of these groups. He marched over the
Mogqui Road to the Pueblo Colorado Wash, followed it in a southerly direction and
discovered a Navajo village on the left bank of the Wash [possibly the same area Ives
passed through earlier that year]. The location of the village corresponds to that of
present-day Cornfields, Arizona, and according to Navajo testimony was occupied by
Manuelito, a Navajo headman and his band (Wagner 1978:90-91 [HX-PMW-LCR-263]).

How long Manuelito had been living this far west is not known, but probably no more than ten

years. He was married to one of Narbona’s daughters and, “by Navajo custom moved to the

region of her home, in this case southeast of the present Tohatchi in the lower Chuska Valley”

(McNitt 1972:120 [HX-PMW-LCR-170]). Later on, Manuelito moved to other locations (Map

23):

The people who moved into the Black Creek Valley during the 1840s were the headmen
Zarcillos Largos and Manuelito and their followers.... Manuelito had moved to Sheep
Springs in 1835 when he married Narbona’s daughter, and apparently he had raided with
the future headman Ganado Mucho. He had moved south along the foot of the Chuskas
toward Tohatchi sometime before Narbona was killed in 1849.... Manuelito had possibly
also begun to range from Tohatchi across the Chuskas into the Black Creek Valley.
Meanwhile in 1843, Zarcillos Largos and several other headmen notified Mexican
colonial officials that they wanted to settle in the Zuni Mountains, at Bear Spring [later
Fort Wingate], and in the Chuskas to separate themselves from the “thieves of the
tribe”.... That these thieves probably emanated from the eastern Navajo country near the
Spanish settlements suggests that Zarcillos Largos, too, then lived in the eastern Navajo
country (Kelley 1986:19-20 [HX-PMW-LCR-133]).

In October 1858, Lt.-Col. Dixon S. Miles’ command was reinforced by 160 Zuni warriors

who insisted on being the advance guard. They arrived at Manuelito’s camp first and when Miles

caught up he “found the Zunis camped among the burning remains of what he claimed were
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Manuelito’s “many wigwams or kalf cabins” > (McNitt 1972:347 [HX-PMW-LCR-170]). This
Zuni action demonstrates the persistent enmities between Pueblos and Navajos. Navajos in return
raided Zuni pueblo in March 1859, “and then in succession against the Hopi villages, Jemez, and
Laguna and Acoma” (McNitt 1972:364 [HX-PMW-LCR-170]). In May 1859, twenty Hopis
arrived at Fort Defiance “where they complained to the Commanding Officer of the frequent
Navajo depredations” (Correll 1972:27 [HX-PMW-LCR-53], citing Walker 5-12-1859).

One month following Miles’ October 1858 expedition:

In November [1858], Miles and Major Electus Backus, who had brought in fresh troops
from Jemez, were scouring the Tunicha Mountains and points northward. They found a
few animals grazing the Carrizos, even fewer Navajos and some of their “lodges.” The
valleys and passes of the Tunicha Mountains were deserted but the canyons of the
northern Chuscas were full of corn and houses. Everything Navajo that did not move was
destroyed and the people fled before the destruction. Tracks led to the west and
northwest. Miles and Backus believed some of the Navajos sought refuge on Calabasa
Sierra [Skeleton Mesa]; others crossed over the San Juan.

By December, Miles was able to report that army operations had rounded up stock at
Canyon de Chelly, on Calabasa Sierra, along the Pueblo Colorado Wash, in the Chusca
Valley, at Tunicha, Carrizo and Cienega Juanico (Wheatfields). The army obviously had
been successful and the tribe was suing for peace almost immediately. The treaty was
signed December 25, 1858, at Fort Defiance. The government drove a hard bargain at the
peace negotiations and the Indians lost more land. Their eastern boundary, though
disregarded in every sense by the Navajo, was considerably reduced from its 1855 form
[i.e., as designated in the Treaty of Laguna Negra] (Wagner 1978:91-92 [HX-PMW-LCR-
263]).

A critical effect of this campaign and those that followed in the 1860's was to drive
Navajos northwest to Skeleton Mesa and Navajo Mountain, west onto Black Mesa, and beyond,
as far as the Grand Canyon, and southwest onto the Hopi Washes and as far as the San Francisco

Mountains.
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Records of Navajo Locations, 1858-1859: Miles’ Report and the Walker-Shepherd Surveys

Lt.-Col. Miles’ campaign produced another important record of Navajo use and
occupancy (see Map 24):

Undoubtedly the most important outcome of the Navajo war of 1858 as far as Navajo
settlement patterns are concerned, was the declaration of Navajo distribution made by
Lieutenant Colonel Miles to Agent Samuel Yost in December. It related specific locations
with specific types of land use. It was the first such document to that date. In answer to
Yost’s enquiry on the locations of Navajo arable land, grazing districts and crop
production, Miles answered as follows:

1. The best planting areas, in order of size, were the Chuska Valley, Tunicha, Ojo
del Oso, Ojo Caliente, Colitas, Laguna Negra and Cienega Juanico.

2. Corn was planted at Chuska, Tunicha, Ojo Caliente, and Colitas.

3. Wheat was grown at Ojo del Oso and Laguna Negra.

4, Stock was grazed on the Tunicha Plain and Mesa, within the Chuska Valley, on
the Rio Puerco of the West, the Calabasa and Vaca Mountains and in the Pueblo

Colorado Valley from its head to where it ends in the valley of the Puerco.

5. The largest cultivation of corn was at the mouth of Canyon de Chelly and
nearly equalled that of the cultivation of Chuska.

6. There was also corn cultivated within the Canyon, at La Joya (10 miles north of
Ft. Defiance) and Pueblo Colorado (Kinlichee) and also in one canyon a few miles
south of de Chelly.
At the end of the report, Yost was assured by Miles of the authority with which these
statements were made: “I have seen every field of corn planted in the Navajo Nation,
except that seen by Major Backus at Ojo Caliente, on the San Juan, the lower Rio de
Chelly (Chinle Wash) and around the northern and western slope of the Carriso
Mountains” (Wagner 1978:93-94 [HX-PMW-LCR-263], citing Miles 12-20-1858).
The notation of stock-grazing on Black Mesa (“Vaca Mountains”) attests to Navajo presence and

usage at this juncture. Movement of some stock into the area may well have been caused by U.S.

military pressure from the fall 1858 campaign, from Ute raiding, and from the depletion of
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pasturage farther east in the severe drought of 1857. The absence of any Navajo cornfields on
Black Mesa is, however, a very telling indicator of only seasonal use.

The treaty of December 1858 produced a lull in hostilities throughout most of 1859, and
led to a new systematic survey of Navajo locations and economic resources (Map 25). Despite
the peaceful conditions:

...Colonel Benjamin Bonneville, now commander of the Ninth Military Department, felt
that some forceful steps should be taken to move the Navajos closer to a position of
subservience. It was, therefore, decided to march U.S. troops throughout the Indian
country in a great show of strength and to send out a series of exploratory parties to map
planting and grazing locations and points of habitation, in case all out war should occur.

Major John Simonson, at the head of seven hundred men, made the grand march into
Navajo country.... Only verbal agreements were reached for the restoration of stolen

- property.... Under Orders #8, the mapping reconnaissance of Navajo territory got under
way later in July. Captain John G. Walker undertook to command the first of these
ventures, and the district he covered lay directly north of Fort Defiance and south of the
San Juan River....

Walker did not record the many evidences of Navajo life, along his itinerary, so obviously
and carefully noted by the exploring parties that preceded him. The mountains and valleys
of this report were quiet and the absence of Indians was noticeable (Wagner 1978:95-96
[HX-PMW-LCR-263]).

Captain Oliver Shepherd led the other branch of this Navajo survey to areas west and south of
Fort Defiance, including southern Black Mesa, the Hopi villages, and the Hopi Washes:

The second reconnaissance was begun in August under the direction of Captain Oliver L.
Shepherd. The area covered was generally west and south of Fort Defiance with Coyote
Springs in the Hopi Butte country providing the intermediate stopping point.

Shepherd led five companies of mixed infantry and mounted rifles over the, by now well-
beaten trail of the Old Moqui Road. It wound up out of Canyon Bonito on to the pine-
covered Defiance Plateau and eventually led down into the Valley of the Pueblo Colorado
Wash. The men followed along the Wash, around the bend near Ganado and south by
Cornfields and interested Navajos who took time out from their chores to ponder the
spectacle of this curious entourage.
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They turned west at Jeddito Mesa toward the Hopi Mesas and visited the Hopi towns,
each in turn, as they passed below them to the south.

At Coyote Spring, fifteen miles southeast of Oraibe the battalion turned about and started
for the Fort they had left ten days before. Their trail passed through the beautiful valleys
of the Butte Country or the “Black and high mesas” as Shepherd referred to them.

There appeared to be no Navajo Indians out there. Their conical houses and cornfields
were visibly absent since turning west from the Pueblo Colorado Wash. Shepherd
believed, though, that a portion of the area below Hopi had recently been used as
wintering ground for their horses and the abandoned animal corrals which were invisibly
disposed within the Buttes and on Jeddito Mesa suggested that the region had been a
hunting ground in times past (Wagner 1978:95-98, emphasis added [HX-PMW-LCR-
263]).

For her interpretation in the last sentence, suggesting that Navajos had used the Hopi Buttes and

Jeddito Mesa as a hunting area, Wagner unfortunately depends on the notorious tree-ring dates

from the Navajo Land Claim (see footnote 1). In fact, Shepherd’s account discusses the wintering

of “large herds of horses and flocks of sheep” (Walker and Shepherd 1964:64 [HX-PMW-LCR-

2641), not small corrals. My own reading of Shepherd’s account (Walker and Shepherd 1964:64

[HX-PMW-LCR-264)) is that Wagner has mistaken the location “below Hopi.” The westernmost

site indicated for winter grazing grounds is the Cafiada of the Ojo de la Jarra, that Shepherd

identifies as thirty miles east of the Hopi villages, i.e., in the vicinity of modermn Steamboat on the

Steamboat Wash. The area of abandoned hunting corrals Wagner refers to in the Hopi Buttes

coincides with well-known Hopi antelope-hunting areas. Again, the Navajo Land Claim

designated numerous sites like antelope corrals, as “Navajo,” which several Hopi elders have

indicated to the author long pre-dated Navajo presence within the area. It is unlikely that Navajos

significantly occupied the Hopi Buttes until the 20" century.

Shepherd’s journal provides additionally significant observations. All the Hopi villages
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were visited:

July 28....This day the chief of Chupalebe [Supawlavi] and a head man of Thomopebe
[Songodopavi] promised to lead us for two days south.

July 29. - We marched 15 miles south and encamped in the same cafiada that we left on
the 23rd. Water not permanent. July 30th we marched still south for about 12 miles, and
encamped on the southern side of some black and high mesas, from which could be seen
the Rio Colorado Chiquito [Little Colorado River], and supposed to be about 20 miles
distant and further south (Walker and Shepherd 1964:61-62 [HX-PMW-LCR-264]).
From here Shepherd’s party turned east and marched in a circuitous route via the Pueblo
Colorado Wash, Wide Ruins, and Black Creek Valley back to Fort Defiance. Shepherd
encountered very few Navajos until they reached Wide Ruins and Black Creek Valley:
We saw no Indian along the route except in the Rio Pueblitos [Pueblo Colorado Wash]
the second day out. Near the Moqui villages some 2 or 3 Indians came into camp, but
they did not live there (Walker and Shepherd 1964:63, emphasis added [HX-PMW-LCR-
264)).
In the Wide Ruins valley, Shepherd remarked that “large numbers of Indians must have been
[there] during the last severe winter, as indicated by the newness and number of the lodges”
(ibid:65, emphasis added [HX-PMW-LCR-264}), suggesting an obvious recency of Navajo
occupation.
Wagner summarizes the rest of Shepherd’s march [see Wagner’s Figure 7, attached]:
Once the [Pueblo Colorado] Wash was again forded and Shepherd’s men reached present
day Wide Ruins and the western fringes of the Defiance Plateau it was very evident they
were back in Navajo land. Pleasant faced Indians, mostly women, stood about their camps
and watched, others followed behind as they marched up through the Black Creek
Canyon (Wagner 1978:98-99 [HX-PMW-LCR-263]).
This passage shows that Navajos did not regard the entourage as hostile, and thus its observations

of Navajo absence west of the Pueblo Colorado Wash gain credence thereby. Speaking of the

Hopi, Shepherd also indicated:
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It is a well settled fact from the best information, that the Navajo Indians live a great deal
upon them; and what they don’t sponge they rob, as is evident from there being no horses
among them. These Pueblos merit care and protection. The large mountain lying S.W. of
the Moqui villages is doubtless the Sierra de Francisco [San Francisco Peaks] and is
beyond the Rio Colorado Chiquito; being about 4 days beyond and the home of the
Coninas [Havasupai] Indians. I am satisfied that the Navajos never go there to secret
themselves or property (Walker and Shepherd 1964:65, emphasis added [HX-PMW-
LCR-264]).

By the time Capt. Shepherd returned to Fort Defiance, on August 6™, 1859, plans were -

already being laid for another survey reconnaissance covering northern Black Mesa:

It moved out a month later with J.G. Walker again in command. His objective this time
was the northern section of Black Mesa and the valleys at its base. From the Pueblo
Colorado Wash, his battalion of infantry and mounted rifles, made their way across the
valley floor to the Mesa, and crossed it at an angle between Theater Rock and Big
Mountain. Once to the western edge they descended to the Klethlana Valley, passed
through Marsh Pass to the northeast and continued east along the base of Black Mesa to
the Chinle Valley (Wagner 1978:99 [HX-PMW-LCR-263]).

Walker encountered no Navajos either on the approach to Black Mesa, or on top of it. Further:

Since entering the Mesa we have seen no signs of cultivation except one small patch of

corn this morning near our camp of last night [before he was actually on top of the Mesa].

This valley, although fertile, is not cultivated, there being no water except in the rainy
season (Walker and Shepherd 1964:80-81 [HX-PMW-LCR-264]).

Walker crossed the head of the Oraibi Wash and other areas on Black Mesa, but encountered no

Navajos. His account includes the following:

... would mention that I found no place known to my guides as the “Mesa de Calabaza”
[Skeleton Mesa] mentioned in my instructions and no mountain “supposed to be
southwest” where the Navajos are in the habit of taking refuge in time of war, except the
Mesas de la Vacas [i.e., Black Mesa] themselves. The region of country known by this
name is of very considerable extent - say from 60 to 70 miles east and west and of like
extent from north to south. The country within these limits is not what is usually known
as mesas, or table land, on the contrary its surface is extremely irregular, being
everywhere diversified with hills, sometimes rising almost to the height of mountains,
and cut up with arroyos and divided by valleys. The valleys are without timber, but the

hills are clothed with cedar and pinon and now and then a clump of pines, but this is rare.

Bituminous coal, apparently of a very fine quality, was observed cropping out along
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almost every perpendicular bank. In fact this whole region seems to abound in vast coal
fields.

No part of this region is now inhabited, except the extreme eastern border [i.e., the
eastern foothill approaches to the Mesa proper], although it was evidently inhabited some
years ago, as we saw many abandoned Navajo huts. Our [Navajo] guide says the reason is
the Navajos are afraid of the Pah-Utahs [Paiutes] upon whose country it borders. There
never seems to have been any cultivation here although the valleys appear to be fertile
and produce vast quantities of wild potatoes which we found to be excellent. In all this
region we saw no running stream and nothing of permanent water except one, although
the guide told of three or four known to him in different parts of this region; that the
Navajos would avail themselves of the few watering places in time of war with us and
conceal themselves in this labyrinth of hills, valleys and arroyos is very certain, as they
have assured me they did last year (Walker and Shepherd 1964:88-89, emphasis added
[HX-PMW-LCR-264)).

Walker’s notation of “many abandoned Navajo huts” evidently refers to the entire
reconnaissance, in which he clearly includes Skeleton Mesa and the Klethla Valley. As Walker
states, he was unable to distinguish the “Mesa de Calabaza” (Skeleton Mesa) as separate from the
“Mesa de la Vaca” (Black Mesa) and he evidently thought they were the same formation. Since
historical accounts noted above indicate the presence of Navajos on Skeleton Mesa during this
period, the “many abandoned Navajo huts” Walker describes were more likely on Skeleton Mesa
and in the Klethla Valley than on Black Mesa. Walker’s report of a Navajo account that the
reason for their abandonment owed to pressure from Paiutes, who considered it their territory, is
also indicative in this regard. Paiutes historically regarded the northwestern escarpment of Black
Mesa as a southeastern territorial boundary (Kelly 1934:Map1 [HX-PMW-LCR-135] — see Map
26). Paiute Canyon northwest of Skeleton Mesa was and remains a principal center of San Juan
Southern Paiute occupancy. These factors would corroborate the inference that Walker’s

“abandoned huts” lay in areas north of Black Mesa itself.

The contrast between Walker’s depiction of unoccupied Black Mesa with his account of
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occupied Navajo areas is striking. When he reached Chinle Wash:

...marched up Arroyo de Chelly [Chinle Wash], passing numerous cornfields and Navajo
huts, swarming with men, women and children whose principal occupation seems to be
the devouring of the corn crop this year. Some of the more provident were engaged in
drying com for winter use in kilns heated with hot stones. The Indians brought us some
very good peaches. Half of the Navajo nation seem to be congregated here either to enjoy
the fruits of their own labor or the labor of others. They all express good will towards us
and a desire to be on friendly terms (Walker and Shepherd 1964:86 [HX-PMW-LCR-
264]).

Just as with Shepherd’s reconnaissance farther south, it is clear Navajos were neither fearful nor
tried to flee from Walker’s expedition. Given this circumstance, had there been any Navajos

present on Black Mesa, it is highly probable Walker would have encountered them.

From her extensive survey of the documentary record, Wagner summarizes Navajo

occupancy areas in the 1850's (and see her figure 8 - attached here as Map 27):

The establishment of Fort Defiance in the heart of Navajo country...[provided]...a
strategic base of operations from which military patrols could range deep into the nooks
and crannies of the Indian countryside and develop, piecemeal, an inventory of exact
habitat location and land use description. By the end of 1859 Navajo land had been
completely surveyed, by either officers at Fort Defiance or the topographical
reconnaissance, and the required geographical information catalogued.

The distribution of Navajo people developed from these examinations indicates that a
core area of settlement lay between the San Juan River, the Rio Puerco of the West, and
the Chinle and Chaco Washes. Within the core, population density was at its greatest
north of Fort Defiance, particularly in the Chinle Valley and the mid-section of the
Chuska Range, and thinning toward the margins of the San Juan....

Below the Chinle Valley Navajo population continued to thin southward in the direction
of the Rio Puerco of the West. Although numerous Indians were observed by army
reconnaissance below Fort Defiance, identification of more than three settlements --
Cornfields, Pine Springs and Wide Ruins -- cannot be made with any certainty.

Unquestionably, though, a great portion of the southern Defiance Plateau drainage was
utilized for either grazing or agricultural purposes and the southern and western

boundaries of this use and occupation lay at the lines of Navajo Springs, Hopi Buttes and
Steamboat Canyon. Beyond these points Navajo territory, in the sense of concentrated
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and permanent habitation, did not extend (Wagner 1978:112-115 [HX-PMW-LCR-263]).
Wagner’s boundary at the Hopi Buttes is probably too far west, owing to her misinterpretation of
Shepherd’s report, as discussed above. But in any event the overall depiction contrasts markedly
with her account of western Navajo extent in the late 1840's at the time of the treaty of

Guadalupe Hidalgo (above), where the western limit is identified as the Chinle Wash.

In sum, events of the 1850's — including enmities with the U.S. army established at Fort
Defiance, with Hopis, Zunis, Apaches, Utes, and New Mexicans — had the combined effect of
forcing some Navajos to move farther west and northwest than their occupation sites in 1848. As
Wagner concludes:

...a frontier was still in existence at the location of Black Mesa. Penetration of the region
had been made in the past by westward moving Navajos but circumstances had prevented
a full and continuous occupation. By 1850 only the evidence of minimal habitation can be
detected.

Investigations carried out in 1858 and 1859 revealed only a few abandoned hogans and
relocated stock. The consensus of the examining officers was that there was not then in
process, within the hills and valleys of the mesa an active settlement. Rather the region
was used as a refuge for Navajos fleeing their homes to the east. Furthermore, they
believed Paiutes living at the western margins of the mesa had significantly discouraged
more than periodic entrance into the area (Wagner 1978:115-116, emphasis added [HX-
PMW-LCR-263)).
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The Resumption of U.S.-Navajo Hostilities, 1860-61

In July 1860, a party of Hopis again journeyed to Fort Defiance to complain “of the
depredations committed by the Navajoes upon them” (Correll 1972 [HX-PMW-LCR-53], citing
Shepherd 7-5-1860). The same month a party of New Mexicans went via Fort Defiance to Black
Mesa:

...[t]hey found too many Indians opposed to them to admit of overtaking stock, and finally

on the Mesa de la Vaca, where were great numbers of sheep, and horses, they were

opposed by a thousand Indians, and there being a great want of water for both men and
animals, they were therefore, compelled to return, with only four ponies captured. They
reported about four Navajoes shot helpless, and some few others wounded (Correll

1972:28 [HX-PMW-LCR-53], citing Shepherd 8-3-1860).

This New Mexican raid, followed by a series of others (see below), suggests the new
Navajo presence with their livestock on Black Mesa (by contrast with Walker’s report of fall
1859) owed directly to conflict with the U.S. Army. Navajos led by Manuelito and Barboncito
had attacked Fort Defiance in April 1860, leading to the launch of a major U.S. campaign under
Lt.-Col. E.R.S. Canby (Map 28). Accompanied by New Mexican and Pueblo Indian citizen
militia, Canby devised a three-pronged strategy of attack around Fort Defiance and beyond
(McNitt 1972:399 [HX-PMW-LCR-170]). This campaign resulted, inter alia, in the killing of a
former principal Navajo headman and respected diplomat, Zarcillos Largos. It also drove

Navajos farther to the west. A New Mexican’s diary of the expedition records:

We start today with a party of three hundred men for the Mokina [Hopi] Villages and
vicinity, where we expect to find a greater part of the Navajo Indians.

They are running all over the country; but most of the trails and the larger ones make in
that direction. We have captured four Indians, killed five, and wounded another badly,

who was apparently a chief (McNitt 1972:396, citing Cotton 10-22-1860 [HX-PMW-
LCR-170)).
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One campaign prong under Major Sibley traversed the area north of Black Mesa into Marsh Pass,
and had orders to go up onto the Mesa itself. A few miles northeast of Black Mesa, however, the
troops discovered a Navajo camp and livestock herd. Five Navajos were killed in the ensuing
fight, and five captives taken, along with 200 horses and 2,000 sheep (McNitt 1972:401 [HX-
PMW-LCR-170)):

Uncertain now of what problems he might find on the mesa’s summit, and reluctant to

risk losing his valuable booty to survivors of Delgadito’s band, Sibley then abandoned his

orders from Canby [i.e., to go up onto Black Mesa]. In the vicinity of present

Chilchinbito, Sibley turned north along the base of the mesa. Near Lolami Point he

picked up Canby’s fresh trail and followed it up Laguna Creek to Marsh Pass....

Four days were spent in operating out of this camp, time enough to...convince Canby that

large numbers of Navajos who had been fleeing in advance of his troops had eluded him

completely, dispersing in the wilderness maze of Tsegi Canyon or southward into the

Klethla Valley (McNitt 1972:401 [HX-PMW-LCR-170]).

Although McNitt implies some Navajo presence on Black Mesa, he emphasizes other areas to the
north as the preferred refuge sites.

In all, Canby’s expedition killed thirty-four Navajos and confiscated 8,000 head of stock
(Wagner 1978:127 [HX-PMW-LCR-263]). Canby did not think this decisive, but “the Navajo
had been forced from their homes and grazing grounds “into the most destitute and repulsive
country I have ever seen and where from the statements of captured Indians great numbers of
their horses and sheep have perished from hunger and thirst” (Wagner 1978:127 [HX-PMW-
LCR-263], citing Canby 11-8-1860). The area referred to was specifically north and northwest of
Black Mesa.

With intelligence that some Navajos were gathering west of Zuni, Canby moved his

command headquarters from Fort Defiance to the newly established Fort Fauntleroy (later

80

HP019170



renamed Fort Wingate). He sent Captain Lafayette McLaws from Fort Defiance in November

1860 on another campaign to the region between Fort Defiance and the Little Colorado River
(Map 29):

Scouts moved methodically between the Lithodendron Wash and Jacobs Well and Navajo
Springs and the Little Colorado. But there was no one and not a single stand of corn. This
land was unfamiliar to their Indian guides even though they were members of bands
supposedly frequenting this region. Speaking of these guides, McLaws said, “all knew the
water called Ojo Caliente or Navajo Springs and the country around, but none
acknowledge having heard even of the Colorado Chiquito, and after my arrival at the
river they said they knew nothing of its existence.” In support of this testimony, McLaws
was unable to locate any beaten trails leading south from Navajo Springs, nor was there
any evidence of Navajos having gone east of there.

Noting that the land around the springs had excellent grazing possibilities and that there
were no “huts” nearby, he finally concluded that it was a wintering ground for Navajo
cattle, the spring was used periodically as a watering hole and that he had reached the
southern end of Navajo land (Wagner 1978:128, emphasis added [HX-PMW-LCR-263]).
On the second day out, McLaws’ campaign engaged in a skirmish near Calites Canyon
‘ (the Black Creek area), but nothing further ensued. McNitt has detailed McLaws’ route:
Following Black Creek to its junction with the Puerco, McLaws turned west. Many trails
of Navajo livesto¢k, none less than one week old, gave evidence of the Indians’ recent
presence at Jacobs Well and Navajo Springs. Once more on the Puerco, the troops
marched to the south of the Painted Desert and finally struck the Little Colorado near
present Holbrook, Arizona. The return march [was] by way of Zuni [to Fort
Fauntleroy]....(McNitt 1972:407 [HX-PMW-LCR-170]).
McLaws’ observation about absence of trails in the western part of his expedition is telling.
While the area referred to is considerably farther east than the area south of the Hopi villages
through which the Hopi Washes flow into the Little Colorado, this account, in combination with
those of the exploring expeditions of the 1850's strongly suggests there were no Navajos on the

southern Hopi Washes, or at their confluences with the Little Colorado, or anywhere south of the

Little Colorado River up to this point in time.
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The state of war throughout 1860 prompted Navajos, beleaguered by starvation and want,
to seek peace at the turn of the year. Emissaries were sent in to meet Canby at Fort Fauntleroy,
and a treaty-signing was arranged for February 18", 1861:

Never before had as many headmen of the nation gathered to sign a treaty. Their attitude

was entirely cooperative. They placed themselves unconditionally in the hands of the

government, Canby reported to department headquarters (McNitt 1972:413 [HX-PMW-

LCR-170]).

The treaty was signed by forty-nine headmen, and by at least five others a few days later (ibid:
415 [HX-PMW-LCR-170]). Among other things, the treaty:

... stipulated where, and how, Navajos should be allowed to live. In the fifth article the

headmen were called upon to move all of their people at once to country west of Fort

Fauntleroy.... Further, as soon as necessary arrangements could be made, the headmen

must “establish their people permanently in pueblos or settled communities” (ibid:414

[HX-PMW-LCR-170}).

In its requirement for Navajo establishment of permanent settlements, this treaty — which
again indicates that Navajo 6ccupancy areas lay considerably farther east than Black Mesa —
reflected a logic that came to govern U.S. handling of hostilities with the Navajo over the next
seven years. But while the Navajo and the army remained at peace until mid-September, a series
of slave raids led by New Mexicans, Pueblos, and Utes from summer 1860 on, continued to drive
Navajos farther west (McNitt 1972:403, 418-420 [HX-PMW-LCR-170]). Navajos in turn
continued their raids on the Hopi villages. Pueblo Indian Agent John Ward, after a visit to Hopi
that year reported that they had been “repeatedly attacked and robbed by Navajos” (Bartlett
1936:34 [HX-PMW-LCR-17)).

The peace with the U.S. was shattered when Manuel Chaves, a veteran of New Mexican

campaigns against the Navajo, took over command of the post at Fort Fauntleroy (McNitt
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1972:421 [HX-PMW-LCR-170]). Many Navajos accepted an invitation to the fort to renegotiate
a formal peace (Canby’s February 1861 treaty having not been ratified). Preliminary negotiations
passed successfully, and horse races were staged between Navajos and American soldiers. The
winner of one race was contested and a melee broke out, resulting in the killing of fifteen or
twenty Navajos. The rest rapidly dispersed, marking the end of peaceful relations. Navajo raids
on settlements recommenced in November 1861. Canby persisted with his policy of seeking to
settle Navajos in pueblos, thus setting the seeds for the “Navajo round-up” of 1863-64 (McNitt

1972:429 [HX-PMW-LCR-170]).

Mormon Chronicles, 1858-63

A further source of information on Navajo presence during this period are the chronicles
of Mormon expeditions to the Hopi Mesas from Utah (see Map 30), beginning in late 1858 (and
continuing almost every year until the time of Mormon establishment of settlements along the
Little Colorado and its tributaries in the 1870's - Peterson 1971 [HX-PMW-LCR-193]; see also
my report, Historic Hopi Use and Occupancy of the Little Colorado Watershed, 1540-1900).
Parties led by Jacob Hamblin to the Hopi towns encountered no Navajos between the Crossing of
the Fathers (near Lee’s Ferry) on the Colorado River and Orayvi the first four times they
traversed this area in 1858 and 1859 (Flake 1965:26 [HX-PMW-LCR-79]). In 1860, a Navajo
party “from the eastern section of the Navaho country” (ibid. [HX-PMW-LCR-79]) attacked
Hamblin’s expedition several days south of the Colorado — 30 to 40 miles west of Orayvi (Reeve

1974:71 [HX-PMW-LCR-206]) — and killed one man. This is the first occasion on which the
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Hamblin parties — which are memorialized in several different members’ diaries — recorded
Navajos anywhere west or northwest of Orayvi. Discussing an 1860 reference by Colonel Canby
to rumored Navajo presence in the vicinity of the San Francisco Mountains, Reeve infers it is
“vague” and contrasts it with two explorations of that region in 1862-1863 by Jacob Hamblin
that encountered no Navajos, but did record meetings with Paiutes and Walapais (Reeve
1974:78-79 [HX-PMW-LCR-206]).

In December 1862, a Mormon party approached Orayvi:

...found them [the Hopi] prepared for war....There were several hundred of them

assembled...for they took us for Navajoes...Of late that wicked nation has robbed the

people of this village of many of their flocks of sheep and goats...they are industrious and

wish to live in peace, the Navajoes love to steal from them (Correll 1972:30 [HX-PMW-

LCR-53], citing John Steele 1-8-1863).

After leaving Orayvi, the Mormon party proceeded back on their trail. Some twenty-two miles

north of Orayvi:

There is cottonwood timber here and the Navajos have made corrals here for their sheep.
There is a nice little meadow here upon which the Navajoes were camped, when our
brethren were here two years ago, when George A. [Smith] was killed...(ibid. [HX-PMW-
LCR-53]).

Wagner points out that locating this spot exactly from the available record has proven difficult:
C. Gregory Crampton believes the murder took place near present day Tonalea which is
immediately to the west of Black Mesa. Hamblin himself said they were almost within
site of the Hopi villages.

It seems likely, in any event, that this occurred close to the Moenkopi Wash, making this
one of the earliest references to Navajo presence in that area (Wagner 1978:149 [HX-
PMW-LCR-263]) .

In 1863, Hamblin’s expedition, which included a Hopi delegation returning from a visit

to Brigham Young in Salt Lake City, traveled from Cataract Creek on the Colorado River to the
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Little Colorado River. On April 7th:
We traveled two days without water for our animals, and camped where we could see the
water of the Little Colorado, but it was in a deep gulch, out of our reach. The next day we

traveled thirteen miles up the river bank and camped by the water.

The night of the 11th we were about twelve miles from a Moquis [Hopi] town (Little
1881:91 [HX-PMW-LCR-150]).

Hamblin proceeded to Orayvi, and then on April 15th returned via a route toward the San
Francisco Mountains, where he arrived on April 20th. No Navajos were encountered in this
entire traverse (both going and coming over several days) of the southern portion of the Hopi

Wash drainages into the Little Colorado, or south and west of the river.

The Navajo Rbundup, 1863-64

In July 1862, Brigadier General J.H. Carleton, leading the California volunteers of the
Union Army, arrived in New Mexico to take over the coﬁmmand from Lt. Canby. East of the
Mississippi, the Civil War raged, and, after more than a decade of peace negotiations with the
Navajo and Apache, Carleton was called in to address a persistent problem on the far-flung
border of the nation:

He conceived a plan to subdue the Navajos and Apaches....Carleton’s plan was brutal.

All male Navajos were to surrender or be shot; those who surrendered should be

transferred to a reservation at Fort Sumner in eastern New Mexico....

The campaign [led by Kit Carson] began in late 1863; by December 1864, the majority of
the tribe, 8,354 Navajos had surrendered.

The rest of the Navajos scattered even farther west and south than was the pattern of
flight in Spanish times (Kelley and Whiteley 1989:41 [HX-PMW-LCR-134]).
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Kit Carson led a devastating campaign. In August 1863, Navajos were pursued along the

Little Colorado River, and by September, large numbers had gone south seeking refuge with the
Gila Apaches (Wagner 1978:133-34 [HX-PMW-LCR-263]). Carson’s route went towards Hopi

country from Zuni Pueblo, via the Pueblo Colorado Wash:

By [August]..9th they had moved up on Wide Ruins Wash and still they had seen no
Indians near their trail even though it had threaded a multitude of their huts and corrals.

Later in the evening, Carson and one hundred and five of his ablest men, including some
Ute Indians, made an all night ride to a canyon fifteen miles east of Oraibi and on the next
morning surprised and captured five Navajos and over one thousand head of stock.
Immediately Carson turned west in pursuit of other fleeing Indians.

The chase took them twenty-five miles into the desert toward the bend of the Little
Colorado....(Wagner 1978:135 [HX-PMW-LCR-263]).

Only in flight from Carson’s troops did Navajos move into this inhospitable area of the Hopi

Washes. After returning to the newly established Fort Canby on the Pueblo Colorado Wash:

Carson headed another scout in September. This time the focus of his efforts centered on
the examination of the country around the Zuni and Little Colorado Rivers. In his October
report of this venture, he said he had inspected the latter river thoroughly going along it as
far as the rapids, “a distance of eighty-five miles from where the California Road first
strikes it.” Only one small party of Navajo and their fifteen horses were contacted.

Carson was convinced that “no Indians were on this river since last spring” (Wagner
1978:137-38 [HX-PMW-LCR-263], citing Carson 10-5-1863).

While, owing to the state of active hostilities, this account is not especially indicative of Navajo
presence, it does suggest Navajo absence from the Hopi Washes area, and from both sides of the

Little Colorado at this time. Carson headed out again in November:

This time his objective was the country west of Oraibi, which he covered to the extent of
sixty-five miles via the Moenkopi Wash, and terminating at a place twenty-five miles
northwest of the San Francisco Mountains on the Coconino Plateau. Near the Moenkopi
one Navajo boy was captured. Out on the Plateau two children and one woman were

seized.
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There were other Navajos temporarily encamped here and there. They were surprised and
attacked. Some escaped into nearby canyons; others eluded their pursuers in the dark,
leaving, in many cases, their campfires still burning (Wagner 1978:138 [HX-PMW-LCR-
263]).
It seems probable that this route of flight marks another early temporary Navajo occupancy on
the Moenkopi Wash. Carson’s campaign apparently led Navajos to flee to the vicinity of the
Hopi villages (Correll 1972:33 [HX-PMW-LCR-53], citing Memoranda of Events at Fort Canby,

1-18-1864). Alexander Stephen (1936:1002 [HX-PMW-LCR-233]), an anthropologist who lived

at First Mesa for more than a decade in the 1880's and 1890's and spoke Navajo fluently, suggests

that in 1863, Hopis attacked Navajos living north of the villages.

Under Carson’s relentless pressure, Navajos began surrendering in large numbers: by
March 1864, 5,500 were under Army control prior to removal to Fort Sumner. Once the Navajo
majority was incarcerated, General Carleton’s policy shifted. The campaign had proved
sufficiently effective that Navajos still at large no longer posed a threat. Over the next three
years, the object of expeditions was simply to determine the identity and location of parties who
had not surrendered:

Carson said the holdouts were the wealthy of the tribe, the ones rich in sheep and horses.

The others, poor and destitute, the ones most affected by the destruction of their

economic base, were the Indians that daily crowded the forts and were straining
government food supplies. Carleton added to the characterization of the surrendering

Navajo by saying that, “amongst the poor are nearly or quite all the ladrones [thieves] and

murderers, so that we have already in our hands the bad men of the tribe.” And so the
consensus elected the rich and the well-fed to the status of out-law.

Carson thought these “ricos” were living southeast and southwest of the Little Colorado

River and at the first intersection of the Beale Road and in Apache Country. He seemed to

be right for McCabe found 110 Navajos, an entire band, in the mesa country north of
Houck. In April, a large party of “ricos” came in from west of the Hopi villages. They
went only as far as Colitas, however, and turned back. About two hundred Navajo and
Apache warriors were encountered by a volunteer expedition, in the summer of 1865,
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near the San Francisco Mountains. Others were contacted by the same group on the
. Leroux Wash earlier that month (Wagner 1978:140-41 [HX-PMW-LCR-263]).

Additionally, some Navajos had gone far to the north, over the border of the new (1863)
Territory of Arizona (carved out of western New Mexico Territory) into Utah. Additional

intelligence was gathered:

The definitive report on Navajo retreats...came from [Navajo] headman Herrera in the
spring of 1865. After making a journey from Fort Sumner to old Navajo land, he stated
that he knew from his own observation that there were only six small parties of Navajos
remaining at large. One group was west of the Little Colorado and another was sixty
miles “beyond” the Zuni on the east side of that river. The remaining Indians occupied
sites in Canyon de Chelly, at Colitas (Pine Springs), on the Pueblo Colorado Wash and on
Mesa Calabasas [Skeleton Mesa] with 2,000 head of sheep. This last group, according to
Herrera, was in contact with the Paiute Indians that lived nearby (Wagner 1978:142 [HX-
PMW-LCR-263)).

Herrera’s account is noteworthy for the fact that he reported no Navajo presence on Black Mesa
during this period. Various parts of the Mesa were used for refuge by a few Navajo families,

‘ however, who often moved about a great deal at this juncture (e.g., Ellis 1974b:431 [HX-PMW-
LCR-70]).

Following the round-up, Hopis and other Native Americans (e.g., Utes [Correll 1972:37
[HX-PMW-LCR-53]]) made some forays against Navajos who remained. Jacob Hamblin, for
example, reported:

We were told by the Moquis that when the Navajoes were at war with the United States,

they were taken advantage of in their scattered condition by the Moquis, who hunted out

the worst of the thieves among them, and killed them off. For this purpose the Moquis
were furnished with guns and ammunition....

...the Moquis decoyed thirty-five of them into one of their villages, by promising them

protection, and then disarmed them, and threw them off a high rock between two of their

towns. I went to the place indicated, and found a number of skeletons and some remains
of blankets. This was done during the winter previous to our visit [late 1860's].
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The Navajoes have evidently been the plunderers of the Moquis for generations, and the
latter have retaliated whenever they have had an opportunity (Little 1881:111-12 [HX-
PMW-LCR-150]).

After 1864: Navajo Occupancy of Black Mesa and the southern Hopi Washes

While it is evident that some Navajo families, who escaped incarceration at Fort Sumner
in 1864-68, hid for part of this period on Black Mesa, it is to subsequent years that we must look
to see the movement of Navajos in any considerable numbers into the areas in question. The
western boundary of the 1868 Navajo Treaty Reservation — which was created upon release of
the tribe from Fort Sumner — was approximately 25 miles east of the easternmost flanks of Black
Mesa (Map 31). Almost immediately following release from Fort Sumner, however, some
Navajos began moving farther west with their flocks (and see my report Historic Hopi Use and
Occupancy of the Little Colorado Watershed, 1540-1900). Western additions to the Navajo
Reservation in 1878 and 1880 (as far as the later eastern boundary of the 1882 Hopi Reservation)
recognized this de facto movement of Navajos west of the 1868 Treaty Reservation, which was
now caused not by military pressure, but new patterns in the region’s overall political-economy.
Trading-posts, especially following the arrival of the railroad in 1881-82, brought Navajos into
the cash economy (Kelley 1986:24-32 [HX-PMW-LCR-133]). A “flood of traders” (ibid. [HX-
PMW-LCR-133]) after 1881 created a market for Navajo wool, woven blankets, and silver
jewelry. Cumulative pressures on Navajo households effectually forced them into a pattern of
ever-expanding production, with an attendant ever-expanding need for land. In the early 1880's:

The individual Navajo household was...under almost constant pressure both to increase
and to diversify its production, particularly during the early railroad era, after wool prices

89

HP019179



fell.

The effects of this pressure on each aspect of land use...were as follows. The pressure to
pay their trading-post debts...induced families to raise more stock. If that was not enough,
they also produced rugs and jewelry for trade.

The pressure on families to increase market production also allowed them to survive on
marginal range and to colonize more of it, because they no longer needed to farm.
Grazing, however, altered the natural environment. As both human and animal
populations grew, people colonized more and more land until finally the range was filled.
But population growth did not stop, and families continued to depend on livestock or
even expand it, because neither the merchants nor the government offered a non-land-
based alternative (wage work), and the demand for handicrafts was too low to support
most families. The land consequently became overgrazed and erosion set in.

The pressure on households to produce for the market may have even quickened
population growth....

The market orientation of individual households, together with its corollary, the decay of
the self-sufficient community, also almost eliminated communal land tenure, the pre-Fort
Sumner form. The dominant form of land tenure became that of households, singly or in
small groups, through original claim or inheritance. A vestige of communal tenure
survived, however, in the outfit, as land competition, drought, and range erosion, forced
many households to seek new land... (Kelley 1986:30-32 [HX-PMW-LCR-133]).
Kelley’s fine-grained analysis of the causes of Navajo economic change and its reflexive
effects on population growth and territorial expansion — principally to the west — tells a large part
of the story of Navajo movement onto Hopi land in the Black Mesa and Hopi Washes areas.
Following return from Fort Sumner in 1868, some Navajos began to move onto Black
Mesa on a seasonal basis. Seasonal usage, together with transhumance and nomadism, resulted
from the increasing dependency on pastoralism and decreased dependency on horticulture (cf.
Kelley op.cit. [HX-PMW-LCR-133}):

The movements of the Navajos may be classified thus:

1. Moves between summer and winter pastures
2. Seasonal moves controlled by temperature conditions
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Temporary moves for summer farming
Winter moves to convenient fuel
Moves after showers for pasture in the drier parts
Moves in search of water for domestic purposes and for animals
Autumn moves for pinon nuts and for peaches
Moves for social reasons
(Hoover 1931:432 [HX-PMW-LCR-108]).

e

Hopis have often commented on Navajo transhumance, and its effect for outsiders’ perceptions
of use and occupancy. As Otto Lomavitu testified in 1932:
[T]o the Navajos there is really no place he can call his home. He is a nomad.... He
recognizes that people from Chin Lee, from that district, them come clear over here to

Leupp district in the winter, abandoning all of their locality there.

[T]t comes to the effect that the Government conceded that these lands that we [Hopi]
occupy now and have lived on for centuries, that by the rights belong to us, they

recognize that. But the Navajo, wherever he spends the night, that is considered his home.

A Navajo comes over and makes up his mind to camp and that is his home. It is the
roving habit makes him owner of the whole thing [i.e., the speaker is criticizing the
government’s generosity in its view of Navajo land entitlement] (Boundary Hearings,
Navajo-Hopi Indian Reservation 1932:60 [HX-PMW-LCR-29]).

Seasonal Navajo use of Black Mesa in the late 19" century changed over time, becoming
increasingly permanent and sedentary in the early decades of the 20™ century (Blomberg 1983
[HX-PMW-LCR-25]). The Black Mesa Archaeological Project (see below) and other
archaeological research has shown that well into the 20th century Navajo use of Black Mesa for
the most part only took place during the winter. As Belinda Blomberg has summarized:

Russell (1980 [HX-PMW-LCR-214]) in a preliminary compilation of an oral history and

ethnohistory of northeastern Black Mesa, has documented settlement pattern change

using Navajo literature and informant data. Data on early seasonal movements in relation
to Black Mesa can be found in the autobiographies of three Navajo men.... Russell found
that in three of these autobiographies, Black Mesa was used only for winter habitation.

Summer habitation was located off Black Mesa in the late 1800's and early 1900's

(Blomberg 1983:3 [HX-PMW-LCR-25]).

The post Fort-Sumner pastoral economy that had motivated transhumant Navajo occupancy of
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Black Mesa persisted into the early 20" century, but after that point, the pattern began to change:

Several linked events contributed to the decline of pastoralism and pastoral mobility
among the Black Mesa Navajo. First, transhumant patterns of movement were not
common after the late nineteenth and early twentieth centuries. Around the turn of the
century, Navajo families spent the winter on Black Mesa and moved during the summer
to lower elevations off the mesa (Jett 1978 [HX-PMW-LCR-125]; Russell 1980 [HX-
PMW-LCR-214]). The transhumant movement was almost non-existent during the period
from 1910 to 1940. Russell notes that certain informants living in the Eastern Lease area
of Black Mesa remember that movements were discontinued by the 1920's (1980:98 [HX-
PMW-LCR-214]). The seasonal round was discontinued because other Navajos would
not let Eastern Lease Navajos travel through their land. In some cases they could not
reach their summer grazing areas (Blomberg 1983:52-53 [HX-PMW-LCR-25]).

The earliest Navajo expansion onto the southerly portions of the Hopi Washes is recorded
in 1878, with Hopi Agent William Mateer’s recommendation for a Hopi Reservation, which
noted the presence of some Navajos within the boundary of the “Moquis claim” (Mateer 1880
[HX-PMW-LCR-162]). Recent (i.e., post-1860's) Navajo encroachment onto an area that had
been traditional Hopi territory since before recorded history caused conflicts with Hopis that
persist into the present:

In 1914, the Agent [Hopi Agent Leo Crane] identified several areas where there was

continued Navajo-Hopi friction. Navajos insisted on using Tally-hogan [Talahogan]

Springs where for many years, Hopis had planted crops. The farmers complained that the

flocks kept overrunning these fields. Another point of conflict was Comar Spring in the

southern part of the Hopi Reservation which had been seized by the Navajos in the

1890's. Leo Crane admits that the Hopis had for years tried to regain this area. We should

also note the friction which developed in the area of Burro Spring, which Navajo bands

attempted to use on occasion, but were steadfastly resisted by the Hopis (Stephens

1961:102 [HX-PMW-LCR-234]).

Stephens (ibid.) recounts a specific struggle over Burro Springs in 1916, suggesting that this area

too had only been competed for by Navajos since the beginning of the 20" century.

In sum, it is only after release from Fort Sumner that Navajos began to move onto Black
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Mesa, and later still onto the Hopi Washes to the south. Those movements are connected with
direct pressures from the dominant society that limited Navajo militarism, and indirect pressures
ofa chénging economic system that created household dependency on expanding production fo}
the market. That dependency encouraged population growth, and necessitated colonization of
new areas. Since white settlers increasingly complained of Navajo movements and thefts of
livestock, functionally the only major area left for Navajos to colonize was what had been

traditionally Hopi land for a thousand years and more.

Archaeological Indications of Navajo Presence on Black Mesa and the Hopi Washes

Although the present report depends only on historic and ethnohistoric sources, it is
important to provide some summary discussion of archaeological interpretations of Navajo
occupancy of Black Mesa and the Hopi Washes, since some of these have inferred Navajo
presence from the 17® century forward. Much archaeological research into Navajo presence on
Black Mesa was conducted by the Navajo Land Claim in the 1950's (Littell 1967 [HX-PMW-
LCR-149]). That work has been found by scholars (and indeed the Indian Claims Commission
itself) to be unreliable in its methodology and implausible in its conclusions (see note 1). The
Navajo Land Claim research was presented before the Indian Claims Commission in the
conjoined Hopi and Navajo dockets:

The Navajo presented archaeological data comprising twenty-three volumes of site-sheet

reports in an attempt to prove the antiquity of Navajo occupation of much of the land in

controversy [the so-called “Navajo-Hopi Overlap Area”].

As to the Navajo contention that tree-ring and other archaeological data proved their
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long-time occupancy, the [Indian Claims] commission “found after careful consideration

of all such evidence that the identity as well as the date of construction and date of actual

use of many of the abandoned Indian sites within the subject tract was still a matter of
conjecture” and “concluded that the weight of this archaeological evidence failed to
overcome the many historical accounts written during this early American period which
do not show any substantial Navajo tribal movement into the overlap area prior to the
establishment of the 1868 Navajo Treaty Reservation” (James 1974:208, quoting Indian

Claims Commission’s Findings of Fact [HX-PMW-LCR-123]).

Occasionally, perhaps unwitting of the research circumstances, some scholars have reproduced
the Land Claim’s interpretations, lending them some apparent credence simply via academic
reiteration. In such cases (e.g., Kemrer 1974 [HX-PMW-LCR-136], Brugge 1983 [HX-PMW-
LCR-39], Brugge 1994 [HX-PMW-LCR-40]), any conclusions offered necessarily duplicate the
original research’s faults. I will not comment on these accounts further here, except to state my
opinion that since the research on which they are based was tainted, neither the Land Claim’s
own conclusions nor those of any scholarly work that has used its purported “data” has any
scientific validity.

The other major archaceological survey of Black Mesa —~ which was not part of adversarial
legal proceedings or otherwise sponsored by the Navajo Nation — is notably more conservative
regarding Navajo presence inferred from tree-ring dated sites prior to 1850. The Black Mesa
Archaeological Project, led by a team of professional archaeologists, both in the field and in the
laboratory, conducted systematic analyses on historic Navajo sites in the Eastern and Western
Lease Areas of the Peabody Mine over several years. Miranda Warburton’s summary indicates

there were very few Navajo sites that pre-dated 1864:

A total of 544 hogans, houses, and other possible habitation structures from the Eastern
and Western Lease areas of the Peabody Coal Company on Black Mesa, was recorded....

The period of heaviest occupation on Black Mesa, represented by numbers of structures,
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is from 1910 to 1950; this is followed by a decline in absolute numbers of structures, with
an increase in the 1980's. Fourteen pre-1864 structures provide evidence for Navajo
occupation of Black Mesa prior to Fort Sumner, and the three structures from the Fort
Sumner period lend support to the contention that Black Mesa was one of the areas that
served as a refuge from incarceration (Warburton 1985:166-172 [HX-PMW-LCR-265]).

Thomas Rocek summarizes historic-period Navajo data from the Black Mesa Archaeological
Project, pertaining to both “reliably dated” sites and sites dated by any method:

The earliest sites date to the first half of the nineteenth century. Some components may
date to the second decade, although the earliest very well dated sites (based on clustered
tree-ring cutting samples) date to the late 1830's. Although there is a potential problem
with possible underrepresentation of early sites due to destruction of datable tree-ring
samples, the distribution of site dates suggests that Navajo use of the study area was light
through the middle part of the 19th century (Rocek 1985:182, emphasis added [HX-
PMW-LCR-210]).

Ten years later, Rocek had not changed his opinion on this pattern:

Although [tree-ring] dates extend to before the nineteenth century (the oldest sample falls
in the twelfth century), most of these earliest specimens are isolated, noncutting dates and
dead wood. Small groups of dates cluster around 1775 and 1805 to 1810. These clusters,
again mostly noncutting dates, may represent poorly preserved wood from sparse early
occupations, but there are not enough samples to adequately demonstrate this. The next
group of dates falls in the 1830s and contains the earliest cutting dates clustered on
individual sites. Marked growth begins after the end of Navajo captivity at Fort Sumner
in the late 1860's and extends up to recent times (Rocek 1995: 93-94 [HX-PMW-LCR-
211)).

Rocek concludes that Navajo occupation of Black Mesa was seasonal up to the 1890's, and prior
to 1860 only occurred during the winter (Rocek 1985:222-226, Figs. 6.11-6.12 [HX-PMW-LCR-
210]). Overall, the Black Mesa Archaeological Project survey concluded that pre-1850
indications suggest that Navajo presence was ephemeral:
Much of the history of the Navajo occupation of northern Black Mesa was recorded in the
remains left at site D:7:4089, and what the crew found most startling was how quickly
things had changed. The number of people living in the area had grown dramatically....

The earliest series of occupations...by pinyon nut pickers, had spanned seventy or eighty
years from the 1830's to the early 1900's. Soon after that people had started using site
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D:7:4089 for winter herding camps. Then year-round occupation began, and herds were

grazed and crops grown in the floodplain (Powell and Gumerman 1987:148 [HX-PMW-

LCR-196)).

Little historic archaeology of comparable extent has been conducted in the area of the
Hopi Washes below Black Mesa. As noted above, documentary sources do not place Navajos
anywhere near the lower Washes until the post-1858 period, and then only in flight. George
Gumerman’s survey of the Hopi Buttes area shows that this conclusion is confirmed by the

archaeological record, for, as he noted, “Navajo sites were found during the survey, but none

were recorded: all were recent” (Gumerman 1988:13 [HX-PMW-LCR-90]).

In sum, reliable archaeological indications confirm the historic record of Navajo presence
in and absence from particular areas. Not until the final decade of the 19th century and the first
three decades of the twentieth century did Black Mesa and the southern Hopi Washes come
under anything more than ephemeral occupation by Navajos. Apart from in flight from military
pressure, on a raiding or trading expedition to the Hopi, or picking pinyon nuts (a practice that
occurs in one area only every seven years, owing to the species’ natural cycle of nut production),
Navajo occupation of Black Mesa and the Hopi Washes areas cannot be substantively
documented until the 1830's at the earliest, and does not become year-round until the 1890's at

the earliest, and mostly after 1910.
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